
Beste Witrikliefhebbers,

Terugkijken is mooi maar ook wel een
beetje verdrietig. Mooi omdat in de
afgelopen 14 jaar doelen zijn gehaald
en idealen verwezenlijkt. Mooi ook
vanwege de leuke contacten en de
vriendschappen die zijn ontstaan.
Verdrietig omdat je met een thema als
de Witrik nooit klaar bent. Ook omdat je
weet dat er na dit punt dingen zijn
blijven liggen. Alle idealen zijn nog niet
verwezenlijkt en nieuwe uitdagingen
gaan weer komen.

Vanaf dat ik een heel klein jongetje
was, vielen de Witrikken me al op. En
ik kan nog steeds geen weiland
voorbijrijden waar er eentje loopt, of
ik zie het al van een afstand. Als de
Witrikliefhebberij erin zit, gaat je oog
ernaar staan en zie je ze overal. Voor
de oplettende lezer zal het duidelijk
zijn geworden dat ik Witrik altijd met
een hoofdletter schrijf. Ik vind het
een eretitel.

Binnen de Stichting is er ruimte en
respect voor allemaal. Rood, zwart,
vaal, oud type, dikbil of Holstein,
iedereen kan met iedereen overweg.
Dat vind ik wel heel mooi binnen onze
club. Er is ruimte voor ieders mening en
jaloezie of na-ijver komt niet voor.

Deze levensinstelling zou binnen de
wereld veel problemen voorkomen.
Samen kijken naar mooie koeien en het
daar op een positieve manier over
hebben is een kleine stap in de goede
richting die mij in ieder geval veel
plezier heeft opgeleverd. 

Iedereen hartelijk dank voor de steun
en het vertrouwen de afgelopen jaren
en ik heb alle vertrouwen in het
volgende bestuur. Heel veel
Witrikplezier en tot snel!

Jan Fred Nijman
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Mede namens de
redactie wensen wij
onze donateurs en

iedereen om hen heen
fijne feestdagen!

Het zal velen van ons niet bekend zijn maar het geheime
wapen van de Stichting heet Peter Bakker. Vanaf het begin
van de Witrikbode was Peter de stille kracht achter ons
prachtige blad. Jarenlang kwam de vormgeving en de
presentatie van de Witrikbode uit de koker van Peter.

Hij heeft zich al die jaren belangeloos ingezet om de Witrik
en haar liefhebbers in de schijnwerpers te zetten. Punctueel
en nauwgezet zorgde hij elke drie maanden weer voor een
hoogwaardige uitgave. Na al die jaren vond Peter het tijd om
afscheid te nemen. 

Het vertrek van ons geheime wapen
Peter, ontzettend bedankt. Stichting de Witrik was
zonder jouw inspanningen niet zo goed uit de verf
gekomen als nu is gebeurd. We zijn je erkentelijk voor je
tomeloze inzet en je vakmanschap en denken terug aan
een prettige en professionele samenwerking.

We zijn blij dat je Anne Bus op weg helpt met het
overnemen van jouw werkzaamheden. We wensen Anne
succes en verheugen ons op de samenwerking met haar.

Jan Fred Nijman



Het werd tijdens de witrikdag al aangekondigd: voorzitter
Jan Fred Nijman en secretaris Barend Wouters verlaten
het bestuur. En dus moesten we op zoek naar mensen die
de opengevallen plekken kunnen opvullen. Daarin zijn we
geslaagd.

De nieuwkomers: Christine van Altena en Jan van den
Braak. Christine is opgegroeid op het ouderlijk bedrijf in
Amerongen. Daar is bij haar de liefde voor de witrik
ontwikkeld. Ze werkt nu op een medisch laboratorium in
Wijchen, haar vriend heeft een veebedrijf in Brummen.
We konden Christine ontmoeten tijdens de witrikdag van
kortgeleden (foto). Jan van den Braak loopt al wat langer
mee in de veehouderij. Zijn herkomst ligt in het kleine
dorp Esch bij Boxtel. Van daaruit is hij verhuisd naar Oss,
waar hij een koppel hoogwaardige roodbonte koeien had
met de stalnaam Bacchus. Daaruit zijn meerdere bekende
stieren met witrikaftekening voortgekomen. Het
melkveehouderij is inmiddels gestopt en Jan houdt zich
nu nog bezig met jongvee opfok en zoogkoeien. 

In de komende edities van de Witrikbode gaan we nader
met Christine en Jan kennismaken.

Nieuwe bestuursleden

Christine en Jan zijn voorlopig algemeen lid van het
bestuur. De komende tijd zullen we gezamenlijk bekijken
hoe we de taken binnen het bestuur gaan invullen.

Want er zijn een paar posten opengevallen. Allereerst die
van voorzitter. Jan Fred Nijman heeft die functie twaalf
jaar vervuld en dat vond hij genoeg. Jarenlang heeft hij
voorop gelopen, gestuurd en bijgestuurd. Het overleg
met de Stichting Zeldzame Huisdierrassen en vooral
onze positie tussen de stamboeken (want witrik is geen
ras) vergde blijvende aandacht. Daarnaast was Jan Fred
regelmatig op pad voor het keuren van fokdieren. Tijdens
de Witrikdag hebben wij al afscheid genomen. Van deze
kant nog eens extra dank voor alles wat je in de
afgelopen jaren voor de Witrikken hebt gedaan!

Barend Wouters is nu ook teruggetreden uit het bestuur.
Als secretaris was hij jarenlang de werker op de
achtergrond, maar zo’n positie is wel mede bepalend
voor de stabiliteit van de club. Barend, ook vanaf hier
nogmaals veel dank voor je inzet.

André Helder

In de vorige witrikbode werd aandacht besteed aan een dubbele witrikstier bij
Bert Tuin in Rouveen. We hebben nog wat meer informatie. De stier werd gefokt
bij  Meijerink Ommen.
De stier heet Laarhoeker Spoetnik 6065. De vader is Bacchus Chalk. Moeder is
Aaltje 108, een koe uit een familie met goede melklijsten en ook goede
gehaltes. Haar afstamming vermeldt in directe lijn de witrikstieren Cedric en
Jack. 
Spoetnik heeft inmiddels voor heel wat kalveren met witrikaftekening gezorgd.
En er zijn er nog een aantal op komst.

Dubbelwitrik in Rouveen (2)



Blauwtong
In september van dit jaar werd ons land getroffen door
een uitbraak van Blauwtong, een virusziekte die vooral
bedreigend is voor schapen. Het bleek een andere en
meer agressieve variant van het virus dat eerder in 2016
heerste. Het virus wordt overgebracht door knutten, een
klein bijtend soort vliegje. Het begon in de provincie
Utrecht en verspreidde zich vrij snel naar onze westelijke
en noordelijke provincies. Er is (nog) geen geneesmiddel
beschikbaar, zodat voor de schapen alleen uitzieken rest.
En dat heeft inmiddels 50.000 dode schapen opgeleverd.
Runderen worden ook getroffen, maar de effecten zijn
minder ernstig: de melkproductie daalt soms met 10 %,
maar sterfgevallen zijn een uitzondering. 

Een dergelijke dierziekte is voor de toch al kwetsbare
populaties van zeldzame huisdieren die we samen
behouden een enorme bedreiging, met name voor de
schapenrassen. Het enige wat de dieren kan beschermen
tegen blauwtong is een vaccin. En dit is op zijn vroegst
voorjaar 2024 beschikbaar. Vanuit de Stichting Zeldzame
Huisdierrassen wordt bekeken welke maatregelen
kunnen worden genomen om de schade voor onze dieren
zo beperkt mogelijk te houden. Er wordt bij het ministerie
op aangedrongen om bij het beschikbaar komen van een
vaccin zo snel mogelijk ook de zeldzame rassen in het
vaccinatieprogramma te betrekken.

De ziekte kon zich uitbreiden omdat dankzij de relatief hoge
temperaturen tijdens de herfst de knutten als verspreiders
zich konden handhaven. Inmiddels is vanaf half november
de temperatuur omlaag gegaan en zijn de knutten vrijwel
verdwenen. Voorlopig lijkt daarmee het grootste gevaar uit
de lucht, maar de ziekte kan opnieuw toeslaan wanneer
komend voorjaar nog geen vaccin op de markt is.

NB: De Nederlandse overheid heeft zich gecommitteerd aan
het behouden en beschermen van oorspronkelijke
Nederlandse rassen. De Nederlandse overheid wil ook zo
snel mogelijk een werkbaar vaccin en heeft in dit kader
extra geld toegezegd voor het testen van het vaccin zodra
dit er is. Het ontwikkelen van het vaccin ligt in handen van
de industrie. 

Bericht n.a.v. een publicatie van SZH

A.H.

Bij CRV is een nieuwe witrik stier in aantocht. En deze
keer een heel bijzondere. Het is Harpet Sem, een
zwartbonte Holsteiner, gefokt door Wismans-van
Fessem in Oosterhout. Hij heeft een enorme
genomische fokwaarde voor melk: + 2435 kg,
gepaard met een wat negatieve gehaltenvererving.
Het exterieur kent geen zwakke punten en op de
functionele kenmerken zijn geen aanmerkingen te
maken. Kortom een stier die voor iedere
melkveehouder interessant is.

De vader van Sem is Delta Fair Play, een stier met een
allround positief fokwaardepatroon. De herkomst van
de witrikfactor ligt 3 generaties verderop bij de stier
Murphy.

Nieuwe stier



CRV zal binnenkort een nieuwe witrikstier inzetten. Het is
Harpet Sem, waarvan elders in dit blad de aankondiging. De
stier is gefokt op het bedrijf Wismans – van Fessem in
Oosterhout. Voor witrikliefhebbers is dit bedrijf misschien
niet zo bekend, reden om er nu wel aandacht aan te
besteden. Het bedrijf heeft de naam Zuivelboerderij de
Driehoek.

Peter Hoeks en Harrie Wismans begonnen hier in 1984 als
pachters op een kloosterboerderij in het Noord-Brabantse
Oosterhout. Het bleek een valse start, want een maand na
het begin werd de superheffing afgekondigd, zodat ze niet
met 60, maar met 40 koeien konden beginnen. Maar het
lukte. Geleidelijk kon er worden uitgebreid tot 90 koeien
plus jongvee en nam ook de productie per koe toe. Harrie
had zijn kennis over fokkerij meegenomen uit zijn vorige
baan, zodat het genetisch niveau van de veestapel naar de
Nederlandse top kon groeien. Gecombineerd met een
uitstekende verzorging leidde dit in 2016 tot het hoogste
bedrijfsgemiddelde van Nederland. De fosfaatperikelen van
die jaren zorgden voor een lichte terugval, maar inmiddels is
herstel bereikt en zal voor dit jaar het gemiddelde tussen
12.000 en 13.000 kg melk per koe uitkomen.

Witrikstier van topmelker Bij het fokbeleid worden stieren van overal betrokken met
de beste fokwaarden. Daarbij wordt ook rekening gehouden
met geschiktheid van de melk voor kaasproductie, want
inmiddels (vanaf 2015) wordt de melk verwerkt in een
eigen kaasmakerij annex winkel. De leiding daarvan is in
handen van Harrie’s dochter Anke en haar partner Maarten.
Anke en haar broer Bram doen de koeien, waarmee
voortzetting van het bedrijf gewaarborgd lijkt. Anke is
trouwens een uitstekend koeienkenner en een
gewaardeerd jurylid op fokveeshows.

Medefirmant van het eerste uur Peter Hoeks heeft zich
geleidelijk meer aan onderwijs  gewijd en in 2014
teruggetrokken. Het veebedrijf ligt op het enorme terrein
van een klooster. Het aantal bewoners daarvan liep terug
en nu is het complex in eigendom van een Franse orde. Met
de nieuwe eigenaren heeft de familie Wismans-van Fessem
een langjarige huurovereenkomst.

Maar hoe kwamen er nu witrikken op dit bedrijf met zuivere
Holsteinfokkerij? De reden is dezelfde als op menig ander
bedrijf: één van de beste koeien had moeilijkheden met
drachtig worden en toen werd er maar een witrik op
geprobeerd. En zoals wel meer, lukte dit hier ook. Met als
gevolg dat de witrik in deze stal een blijvend plaatsje
veroverd heeft. En met een stier van uitzonderlijke aanleg
als bijkomend resultaat.

A.H.

Pytsje van der Veen kwam deze twee foto's tegen in een bericht op de
Facebookpagina  'Het oude boerenleven in Nederland'. 

Oude witrikken

De foto’s zijn genomen in Bruchem (Bommelerwaard) in 1938.


